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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar en
obres de Barcelona i d’altres mu-
nicipis de l’àrea metropolitana,

com ara Badalona, l’Hospitalet o
Tiana, entre molts altres.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és la promotora d’una obra de l’a-
vinguda Onze de Setembre de Tia-
na, on el nom del cartell també
coincideix amb el del clan de Vila-
decans desarticulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu de l’àrea
metropolitana, i que prefereix
mantenir l’anonimat, confirma a
aquest mitjà que la vigilància d’o-
bres per part de presumptes clans
és una pràctica estesa. De fet, ex-
plica que “són els mateixos clans els
que van a l’obra i pregunten al
constructor: ‘Oi que necessiteu
seguretat?’”. “Si els dius que no”,
afegeix, “ja saps que l’endemà no
hi trobaràs res”. Aquest arquitec-

te posa d’exemple un cas de fa anys
al barri del Gornal, a l’Hospitalet,
que recorda bé perquè va viure els
fets de primera mà. “Es tractava
d’una obra pública d’arranjament
d’una zona del barri”, explica.
“Quan quedava molt poc per fina-
litzar els treballs van donar la vi-
gilància per acabada. L’endemà van
desaparèixer els bancs que s’havien
de posar a la zona”, recorda. El
constructor de l’obra, que també
demana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans de
córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte públic
per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
BARCELONA

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres d’arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana
» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queda menys d’un mes perquè els
catalans siguin cridats a les urnes per dir
si volen que Catalunya sigui un Estat in-
dependent en forma de república. Després
de les vacances arriba l’etapa de l’accele-
ració final.

Aquesta acceleració va viure els dies 6
i 7 de setembre dos episodis clau, els de l’a-
provació de les lleis del referèndum i de
transitorietat jurídica. La primera es va
aprovar el dia 6 en una jornada marato-
niana i caracteritzada per l’alta tensió
que es va viure al Parlament. L’endemà,
amb la tensió una mica més rebaixada,
Junts pel Sí i la CUP van demanar una al-
teració en l’ordre del dia per incloure-hi l’a-
provació de la llei de transitorietat jurídi-
ca, una de les tres normes anomenades de
‘desconnexió’. Va ser la resposta d’aques-

tes dues formacions a l’anunci de la Fiscalia
de querellar-se contra tot el Govern i la
Mesa del Parlament.

La llei de transitorietat, però, va quedar
suspesa cautelarment abans-d’ahir després
que el Tribunal Constitucional admetés a
tràmit el recurs del govern espanyol contra
la norma, concebuda per entrar en vigor en
cas que el ‘Sí’ guanyi el referèndum. 

RETIRADA D’URNES?
En aquest escenari, que l’1-O estigui a to-
car no vol dir que la votació estigui més a
prop de celebrar-se. De fet, també abans-
d’ahir la Fiscalia va convocar el major dels
Mossos d’Esquadra, Josep Lluís Trapero,
per comunicar-li l’ordre del fiscal general
de l’Estat, José Manuel Maza, d’interve-
nir per impedir el referèndum i així evi-
tar “la consumació dels delictes”. L’ad-

vertiment a Trapero va provocar que el
portaveu del Govern, Jordi Turull, afirmés
que la prioritat policial no ha de ser re-
quisar urnes sinó “perseguir terroristes i
evitar atemptats”. D’altra banda, el mateix
Turull va confirmar que el Govern de la
Generalitat en ple ja ha rebut la notifica-
ció de la querella per la tramitació de la llei
del referèndum i la convocatòria de l’1-O.
Això implica que els membres de l’exe-
cutiu català ja són coneixedors del fet que
tirar endavant el referèndum els pot su-
posar responsabilitats penals i, fins i tot,
penes de presó.

ELS ALCALDES, AMENAÇATS
El camí cap a l’1-O encara es va complicar
més ahir quan el fiscal general de l’Estat,
José Manuel Maza, va enviar una ordre als
quatre fiscals en cap de Catalunya perquè

citin a declarar els més de 700 alcaldes que
han anunciat que cediran locals per a la ce-
lebració de l’1-O. Maza va advertir als
Mossos d’Esquadra que hauran de detenir
els alcaldes que no es presentin a declarar.
Unes detencions que es poden acabar pro-
duint, ja que la CUP va deixar clar poca es-
tona després que els seus batlles ignoraran
la Fiscalia. Per la seva banda, els presidents
de l'Associació Catalana de Municipis
(ACM), Miquel Buch, i de l'Associació de
Municipis per la Independència (AMI),
Neus Lloveras, van afirmar que aniran a de-
clarar perquè no tenen “res a amagar”.

L’ofensiva d’ahir de l’Estat no es va aca-
bar aquí. A mitja tarda el jutge d’instrucció
número 13 de Barcelona va ordenar tancar
el web del referèndum, cosa que va provo-
car que la Guàrdia Civil es personés a
l’empresa CDMon de Malgrat de Mar. 

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que el 6 i 7 de setembre va viure dos dies clau al Parlament 
» La Fiscalia convoca el major dels Mossos per dir-li que la policia catalana ha d’evitar el referèndum

L’hora de la veritat
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Tribuna

per José Antich

4La gent impulsa l’1-O

El sisè suflé des de l'any 2012 va
pujar i va pujar durant tota la
tarda d'aquest dilluns sense que
el Govern espanyol i els contra-
ris al referèndum de l'1 d'octu-
bre fossin capaços de donar
una resposta comprensible que
no fos la que s'havia elaborat als
argumentaris oficials des d'ho-
res abans de la multitudinària
manifestació d'aquest dilluns: hi
ha menys gent que altres anys;
l'independentisme va de bai-
xa. Un milió de persones, va dir
la Guàrdia Urbana de Barcelo-
na. Bastants més, van dir les en-
titats convocants. Bastants me-
nys, van assenyalar des de la De-
legació del Govern espanyol.
La posició del corresponsal de
The New York Times, Raphael
Minder, és un bon resum de la
manifestació: la seva sisena Dia-
da com a representant del NYT
i encara sorprès perquè els ca-
talans protestin pacíficament a
la seva festa nacional.

En realitat, per un any, el
nombre de persones que va
acudir a la convocatòria al cen-
tre de Barcelona és poc impor-

tant. El que és ressenyable, el
que realment té una significació
política que hauria de fer refle-
xionar el poder polític espany-
ol, les institucions, la direcció de
l'Estat, els mitjans de comuni-
cació -alguns d'ells convertits en
autèntics hooligans i propers al
colpisme-, les institucions fi-
nanceres, sindicats i patronal,
intel·lectuals, la gent de l'art i
l'espectacle, els esportistes i els
membres de totes aquelles dis-
ciplines professionals que tenen
alguna cosa a dir, és que un mi-
lió de persones desafiant el Tri-
bunal Constitucional, la fiscalia
i els tribunals ordinaris de jus-
tícia van sortir al carrer per
acompanyar el Govern de Ca-
talunya en la seva convocatòria
del referèndum de l'1 d'octubre.

Això és el substantiu. El que
s'escapa del relat artificial que es
prova d'imposar des de Madrid
en un moment enormement
complex en què s'ha optat des de
la Moncloa per no fer política i
deixar-ho tot en mans dels tri-
bunals. I s'ha iniciat així una cau-
sa general, perquè cal dir-ne

així, contra l'independentisme.
No contra els seus màxims res-
ponsables polítics, el president de
la Generalitat i la presidenta del
Parlament. El salt de l'Estat ha
estat abismal en les últimes 72
hores: un miler de persones han
estat advertides a través del But-
lletí Oficial de l'Estat que, si se-
gueixen les instruccions del Go-
vern, poden ser inhabilitades o
acusades de prevaricació i qui sap
si de malversació de cabals pú-
blics. Realment, es poden pre-
sentar querelles criminals contra
centenars o milers de persones
per col·locar les urnes l'1 d'octu-
bre? En aquesta cruïlla han situat
el govern espanyol les reivindi-
cacions de Catalunya.

I això que les notícies que ar-
riben des de Madrid són que s'ha
actuat amb contenció en espera
que passés la Diada. I que a par-
tir d'aquest dimarts pujarà diver-
sos esglaons la repressió de l'Es-
tat. D'això només se'n pot dir ce-
guesa. No hi ha cap altra paraula
ni més precisa, ni més curta.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

Estan passant moltes coses,
això va de veritat i no hi ha
marxa enrere. Què pot passar
fins al dia del referèndum?
Ningú ho sap, però el que sí
que sabem és que hi ha la fer-
ma decisió del govern català
de i qui li dóna suport: les en-
titats sobiranistes i molts ciu-
tadans catalans. 

És cert que els unionistes
faran servir les clavegueres,
els tribunals i fiscalies, la Gu-
àrdia Civil, policia Nacional i,
si fan falta, els Mossos d’Es-
quadra i si cal...? S’obre l’in-
terrogant sobre l’aplicació de
l’article 155 de la Constitució.
Quan ens diuen que no ente-
nem la realitat, quan ens ame-
nacen amb lleis i altres formes
de pressió, de veritat s’ho
creuen? He arribat a la con-
clusió que no, però ara no te-
nen altre remei que esperar
que la participació sigui ben
minsa per poder desqualificar

el referèndum. S’adonen que
han fet tard, i les canyes es
tornaran llances en contra de
Mariano Rajoy quan per la
seva inacció s’arribi a un punt
de no retorn. Ni una propos-
ta mínimament factible de
poder ser efectiva i escoltada
pels catalans. Ha fet diverses
intervencions prometent mi-
lionàries inversions i totes
han estat mentida. Fins no fa
gaire, els catalans anàvem re-
accionant als desenganys, in-
sults, mentides i frustracions.
No podem caure en les tram-
pes i els paranys que ens po-
saran per davant per veure si
hi ha alguna reacció violenta.
Ara ens toca canviar de xip,
hem de passar a l’acció, tenir
la iniciativa, marcar els temps
i que siguin els unionistes
que ens vagin a remolc amb
reaccions que seran de tot ti-
pus. Nosaltres a la nostra i ells
ja s’ho faran!

Un diari participatiu

4Accions i reaccions

Actualitat a la xarxa

#LaDiadadelSí #AlcaldesAmenaçats #VagaAFrança

@kantinu: Ya es curioso que en la Diada
de una minoría asistan un millón de
catalanes y en la de todos los catalanes
vayan 614.

@XSalaimartin: El jutge que prohibeix
l’acte de Madrid era de "Libres e Iguales",
el fiscal que persegueix alcaldes, reprovat
per protegir el PP. #HolaDictadura.

@ManuManuel1: Macron llama "vagos" a
los trabajadores que participaron en la
huelga general francesa porque ni de
izquierdas ni de derechas, sentido común.
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Un diari obert

El jefe m’envia a la manifa de la Diada,
jo que no he anat a manifestacions en
ma puta vida (tanta gent em neguiteja,
ho confesso), ni sé dir-vos-en gaires co-
ses, més enllà que hi ha molta, moltís-
sima gent, la rehòstia de gent. Veig els
assistents amb ganes de passar-s’ho bé
i de reivindicar això nostre amb alegria,
però diria que tot déu és ben conscient
que aquesta no és una excursió més al
carrer, perquè la desobediència ja és a
l’ordre del dia, perquè el Govern en ple
ha signat la convocatòria d’un referèn-
dum que ha de fer vinculant i perquè el
seu compromís és prou concret com per
no poder disfressar-lo amb una marxa
enrere. A la plaça de Catalunya hi són
totes les celebrities de la secessió i en
Quim Masferrer fa allò tan seu de cri-
dar, mentre diu que, si hi ha problemes
per votar, anirem tots a Sant Feliu de
Buixalleu i tira milles. Les coses no són
tan fàcils, però tu fot-li.

A la plaça, la gent té ganes de cridar
(“Votarem, votarem!”), però els cants es-
pontanis de la penya s’apaguen a cau-
sa de la retransmissió radiofònica de Ca-
talunya Ràdio i Rac1, que se senten a tot
drap per tot l’Eixample, una pèssima de-
cisió dels organitzadors que silencia la

simfonia natural de les veus de la gent.
Mentre les grans banderes arriben a la
plaça, ens entretenen companys músics
com en Pep Poblet o la Dharma, que ens
fan dansar com infants, tot això coronat
amb una aparició d’última hora de Jo-
sep Maria Mainat fent un playback del
Passi-ho bé d’autèntica vergonya alie-
na. Però tot això és igual, perquè la gent
està contenta, i jo sempre he conside-
rat que la felicitat és intel·ligent i que els
projectes polítics il·lusionants sempre
acaben vencent les prohibicions, vinguin
de qui vinguin. Veig la gent amb ganes
de resistir i això és l’únic que compta, en
realitat.

Dit això, el millor del dia d’ahir fou
l’extraordinari minut de silenci en re-
cord de les víctimes de l’atemptat de
Barcelona. Veure la ciutat tan callada,
us ho dic de debò, em va posar la pell de
gallina i encara me la posa quan hi pen-
so, la qual cosa va perfecta per comba-
tre el mal de cap que em persegueix des
que he tornat a casa i la vermellor de la
pell, que em fa coïssor per haver estat
tantes hores al sol. Això de la llibertat,
realment, és dur de collons. 

Publicat a El Nacional.cat

per Bernat Dedéu per David Rabadà

Aquest setembre el Consell Inter-
universitari de Catalunya va decidir
reduir el pes de la Història de la Fi-
losofia a les PAU. El fet és que aques-
ta especialitat deixarà de ser obliga-
tòria en els batxillerats científics i tec-
nològics. Professors de Secundària
(ASPEPC·SPS) vol fer públic el seu re-
buig davant l’esmentada decisió. En
primer lloc aquesta resolució impli-
carà una nova pèrdua de cultura ge-
neral per al nostre alumnat, i ja fa més
de vint anys que s’estan reduint els
continguts de Filosofia en els nostres
instituts. De fet, i en aquesta espe-
cialitat, s’ha passat d'una mitjana de
quatre professors per centre a un de
sol, o cap, en l’actualitat. En segon
lloc, i al reduir en les PAU la Filoso-
fia, el Consell Interuniversitari apli-
ca un dels molts qüestionables as-

pectes de la LOMCE, o Llei Wert. En
tercer lloc, i en les PAU, això obliga a
tot l'alumnat de batxillerat a exami-
nar-se d'Història d'Espanya en de-
triment de quelcom més universal
com és la Filosofia. En quart lloc
això suposa reduir el nou model com-
petencial d’educació ja que la Filoso-
fia avalua competències bàsiques
com l'anàlisi crític de les fonts d'in-
formació. I en darrer lloc, aquesta de-
cisió implicarà la desaparició de molts
professors de Filosofia, un fet para-
doxal davant el creixent interès per
aquesta disciplina en sèries com Mer-
lí a TV3, obres com El món de Sofia,
o assaigs com Més Plató i Menys
Prozac. Per tot plegat Professors de
Secundària (ASPEPC·SPS) demana
que aquesta decisió sigui repensada
amb lògica i dades contrastades.

@anituarco: 21 buenos futbolistas y un
extrarrestre. No se puede comparar a
Leo Messi ni con su homónimo en el
FIFA.

@RogerVinton: Des de 2001 ens han
deixat, entre d'altres, Armand Caraben,
Johan Cruyff, Agustí Montal i Jacint Borràs.
Grans persones i patrimoni històric.

@Fernandez_iudex: No soy indepen-
dentista, pero si soy citado para ser
miembro de una mesa electoral el 1 de
octubre, iré.

Opinió en 140 caràcters

4La felicitat és intel·ligent 4Unes PAU sense Filosofia

Parlen els
veïns

Chus
“Tothom va estar a
l’altura. La reacció
va ser molt bona.
Només tinc bones
paraules per als
Mossos, els Serveis
d’Emergències i els

ciutadans que van ajudar. El problema és
que després s’ha intentat polititzar i és
quan s’ha espatllat una mica.”

Alex
“Molt bona. Havien
passat molt poques
hores de l’atemptat
i cal aplaudir tota
l’ajuda i el “disposi-
tiu” que es va orga-
nitzar per ajudar,

des dels particulars fins a les institucions.
Tothom s’hi va bolcar, que era el que ca-
lia fer en aquell moment.”

David
“Ja han passat uns
dies, però el que
més m’agrada és
que noto que la gent
no té por. No he no-
tat canvis entre el
que la gent i els tu-

ristes feien abans. Per desgràcia, crec que
tothom és conscient que això pot passar
en qualsevol moment a qualsevol lloc.”

Clara 
“La valoro positiva-
ment, perquè aquell
dia vaig percebre
molta unió, que era
el que calia. Això
segurament servirà
per reforçar-nos.

També hem rebut mostres de suport
d’arreu del món. Crec que Barcelona és
una ciutat estimada a tot el planeta.”

Com valores la reacció dels barcelonins després de l’atemptat a la Rambla?
per Toni Enguix
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

Entrevista

3Parlem de Barcelona. Aquí, als
districtes més cèntrics (Ciutat
Vella, Gràcia, Eixample i part de
Sant Martí i Sants), el tema estre-
lla és el turisme. Com veu aquest
debat? 
El turisme és una font de riquesa
inqüestionable. Però també és evi-
dent que planteja reptes molt re-
llevants en l’àmbit de l’habitatge,
de la mobilitat... I, per tant, hem de
ser capaços de reorientar una part
de la riquesa que genera precisa-
ment a resoldre alguns d’aquests
reptes que comporta. El que hem
de fer és preservar un model turís-
tic de qualitat i orientat sobretot a
augmentar la despesa per càpita
de cada turista. No ens podem
basar únicament en l’increment
del nombre de persones, perquè
els costos marginals tendeixen a
créixer. Hem d’intentar buscar
aquells elements que ajudin a fer
més qualitatiu aquest sector i dis-
tribuir millor aquesta presència de
turistes, no només en el si de la ciu-
tat de Barcelona, sinó en el seu en-
torn metropolità.

Pensar Barcelona en gran.
Exacte. Segur que hi ha moltes ciu-
tats metropolitanes que estarien
encantades de rebre una part d’a-
questa activitat turística. Per tant,
Barcelona ha de ser conscient que
és la punta de llança d’un àmbit
metropolità que va molt més enllà
del seu municipi. Ha d’assumir amb
plenitud i amb orgull benentès
aquest paper de capitalitat i de
centre d’una àrea metropolitana
que desborda àmpliament el seu
terme municipal. Ha d’assumir les

responsabilitats que això com-
porta, perquè també assumeix una
part molt rellevant dels beneficis
que se’n deriven. Dit això, si som ca-
paços d’aconseguir que aquest tu-
risme generi una aportació per
càpita més gran amb una distribu-
ció de la riquesa més equitativa, més
capil·lar en el territori, i que impulsi la
millora de les condicions de vida en
altres àmbits metropolitans, crec
que tots ens en sentirem satisfets.

De moment, però, el turisme fi-
gura com el principal problema
dels barcelonins. Creu que s’està
demonitzant el sector?
Del que estic convençut és que de-
monitzar, aquesta expressió que

no sé si m’agrada o no però que
vostè utilitza...

...I el conseller Vila, per exemple.
Jo m’he limitat a traslladar-li.
En tot cas vostè s’ha expressat així
i jo li recullo el terme. [Somriu i fa
una pausa]. Demonitzar qualsevol
sector econòmic que genera ri-
quesa i ocupació crec que és un
error. El que sí que hem de fer és
ser exigents amb la manera que
aquesta riquesa es crea, es distri-
bueix... El nostre objectiu és que
tothom visqui millor, que es generi
riquesa i que així augmenti la mus-
culatura fiscal del nostre país, la
qual deriva en recursos que des-
prés destinem als serveis públics
fonamentals, als hospitals i a les es-
coles. El que hem de buscar és la
manera d’equilibrar la presència
turística, d’evitar una pressió ex-
cessiva en determinats àmbits i de
procurar una distribució adequada
de la riquesa que es genera. Així ho
podrem fer compatible. 

Precisament, la distribució ade-
quada de la riquesa és la urgèn-
cia més important als districtes
menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que
ja no poden pagar ni el lloguer
de casa seva. 
Aprofito la referència a Sant An-
dreu, si m’ho permet, per explicar
que jo vaig néixer aquí, en concret
al carrer Servet, molt a prop de la
plaça Orfila i, per tant, del centre
del Sant Andreu poble durant
tants segles de la nostra història.
D’aquest Sant Andreu tan actiu
des d’un punt de vista industrial,
comercial... Amb un mercat de re-
ferència que, com altres de la ciu-
tat –i tornant al que comentàvem
abans–, potser es podria impulsar
com a centre d’atracció de turisme
o, en tot cas, de servei a la ciuta-
dania que hi viu...

... I, malgrat tot, amb emergèn-
cies habitacionals importants.
Sens dubte. Aquest és un tema que
ha de centrar la nostra atenció. Des
del Govern estem fent un esforç en
aquest sentit, per exemple amb
l’adquisició d’habitatges per posar-
los a lloguer social. 

També han fet un índex de refe-
rència de preus de lloguer. N’hi
ha prou amb això per frenar la
tendència a l’alça?
Bé, és un element més que, com-
binat amb altres, hauria d’ajudar a
donar un bon servei al conjunt de
la nostra ciutadania. També, en
aquest sentit, com millor sigui el
transport públic, més ampli serà el
radi urbà i més pressió es traurà
sobre els usos de la capital, com
ara l’habitatge. És per això que la-
mentem profundament les man-

cances del servei de Rodalies de
Renfe, perquè no hi ajuden gens.
Amb tot, torno a insistir en aquesta
idea de pensar Barcelona més
enllà del seu terme municipal. Pen-
sar en clau d’àrea metropolitana.
Moltes de les ciutats de la qual so-
vint havien quedat oblidades ara
s’estan integrant cada vegada més
en aquesta vida urbana. Aquest és
un bon exemple del model de Bar-
celona que molts volem.

L’alcaldessa Colau diu que el tu-
risme i l’habitatge són “temes se-
cundaris” per a l’actual Govern de
la Generalitat. Què li contesta?
Em sembla que els fets parlen per
ells mateixos i que el nostre com-
promís amb el benestar dels ciuta-

dans de Catalunya es demostra
cada dia en tots els àmbits, també
en els dos que ara ens ocupaven.
En tot cas, la nostra voluntat no és
la de contestar ningú, sinó la de
col·laborar amb tothom, comen-
çant per l’alcaldessa de la capital
del país.

Com veu la capital del país després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local en fa un ba-
lanç molt crític i a alguns districtes
com les Corts i Sarrià s’han viscut
fenòmens, com el de les okupa-
cions, que han aixecat força pol-
seguera.
Esquerra Republicana és un partit
absolutament compacte, això està
fora de dubte de qualsevol. Un par-
tit que està totalment compromès
amb el futur d’aquest país i amb el
de la ciutat de Barcelona en parti-
cular. Tenim un projecte de ciutat
metropolitana i de capitalitat, com li
remarcava anteriorment, inqües-
tionable. La nostra presència al con-
junt de l’àrea metropolitana és cada
vegada més rellevant i, repeteixo,
tenim un projecte de ciutat que
estem convençuts que és el millor
possible per a Barcelona.

Millor que el que defensa l’al-
caldessa Colau, per tant.
He dit el millor possible per a Bar-
celona. I encantats que, en el futur,
tothom pugui col·laborar amb
nosaltres a l’hora d’implementar
aquest projecte, el nostre, que
estem convençuts que és el millor
per a Barcelona, per a l’àrea me-
tropolitana i per a Catalunya.<

“Estem fent un esforç per comprar 
pisos per posar-los a lloguer social” 

“Hem de buscar la
manera d’equilibrar

la presència 
turística, d’evitar una

pressió excessiva”

“Barcelona ha
d’assumir amb

plenitud i orgull
benentès el paper

de capitalitat”
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ESPAI PÚBLIC4La Vila con-
centra el 60% dels llocs amb
més brutícia del conjunt del
districte. Concretament, té 51
dels 83 punts negres de neteja
a la via pública que l’Ajunta-
ment ha localitzat. Aquesta és
una de les conclusions que es
pot extreure de la campanya
municipal de sensibilització per
a la millora de la neteja dels ca-
rrers i places de la ciutat, que ha
permès a l’Ajuntament fer un
recompte dels punts negres al
conjunt de la ciutat.

Pel que fa a la resta de barris,
el Camp d’en Grassot té 12 punts
negres, la Salut nou, Vallcarca i
els Penitents set i El Coll quatre.
D’altra banda, si es miren les xi-
fres per districtes, es pot dir
que Gràcia és el quart més net de
la ciutat, ja que només tenen
menys punts negres les Corts
(48), Sarrià-Sant Gervasi (52) i
l’Eixample (79). La llista l’en-
capçala Ciutat Vella amb 107.

Segons la tinent d’alcalde
d’Ecologia, Janet Sanz, es trac-
ta de “punts crítics com conte-
nidors desbordats, papereres en
mal ús, presència de mobles i an-
dròmines fora de l'horari de re-
collida” i “excrements de gossos”,
entre d'altres. En el cas del dis-
tricte, tal com passa a Sant An-
dreu i a Sants-Montjuïc, la prin-
cipal causa d’aquesta brutícia
és, segons ha determinat l’A-

juntament, el mal ús de conte-
nidors i papereres. A la resta de
districte el principal problema
són els excrements de gossos.

Des del passat mes de febrer
un cos d’informadors de l’Ajun-
tament s’encarrega de sensibi-
litzar els ciutadans i els comerços
per millorar la neteja dels carrers.
Des del consistori afirmen que
“s’ha percebut una millora durant
tots els mesos de la campanya”.

El mal ús dels contenidors, un dels causants dels punts amb brutícia. Foto: Arxiu

El 60% dels llocs amb més
brutícia de Gràcia són a la Vila

» Té 51 dels 83 punts negres que ha detectat l’Ajuntament 
» Gràcia és el quart districte més net del conjunt de la ciutat

La façana del Districte serà de
Festa Major fins al maig de 2018

ART4La façana de la seu del
Districte mantindrà el mural
que va estrenar durant la pas-
sada edició de la Festa Major
fins al maig de 2018.

La decisió l’ha pres el Districte
després de la bona acollida entre
els veïns d’aquesta proposta ar-
tística que en l’edició d’enguany
de la Festa Major del Bicentena-
ri es va recuperar, ja que es trac-
ta d’una antiga tradició. L’obra es
va pintar per homenatjar els fes-
ters i festeres de Gràcia i recull di-

ferents moments i elements de la
preparació i celebració de la Fes-
ta Major. Els veïns havien de-
manat ara que no es retirés.

La peça artística, que es va
fer durant una setmana pels
artistes María López i Javier
de Riba, de l’estudi Reskate
Arts & Crafts, s’inspira en els co-
lors i els lliris de l’escut de Grà-
cia i recull, a tall d’auca, diver-
ses escenes que il·lustren la pre-
paració, el guarnit de carrers i la
celebració de la Festa.

Detingut un gracienc d’Arran
per l’’escrache’ a la seu del PP

JUSTÍCIA4Els Mossos d’Es-
quadra van detenir el passat 4 de
setembre un militant d’Arran
Gràcia per l’’escrache’ que
aquesta organització va dur a
terme el passat 27 de març a la
seu del PP. La policia catalana ja
va detenir el juliol tres mili-
tants més d’aquesta organitza-
ció juvenil de l’esquerra inde-
pendentista per haver-se negat
a declarar pels fets.

El 27 de març una vintena de
membres d’Arran van intentar
ocupar la seu del PP. Durant l’ac-
ció el grup de joves van cridar di-

ferents consignes, com ara “Qui
sembra la misèria recull la rà-
bia”, “Sense desobediència no hi
ha independència”. Al mateix
temps, també van desplegar un
cartell on es llegia el següent:
“L’autodeterminació no es ne-
gocia: referèndum sí o sí”. 

La detenció del jove gracienc
va provocar que Arran convoqués
una concentració de rebuig a la
comissaria de les Corts. Els con-
centrats van tallar el trànsit a la
Travessera de les Corts durant
cinc minuts i posteriorment van
desplegar dues pancartes.

Vallcarca i la Salut diuen
adéu a les seves Festes Majors
CELEBRACIÓ4Els barris de Vall-
carca i la Salut s’han acomiadat
recentment de les seves respec-
tives Festes Majors.

En el cas de Vallcarca la fes-
ta es va celebrar entre els dies 7
i 10 de setembre. La placeta Bo-
lívar i la plaça de la Farigola van
ser els principals espais de la ce-
lebració, que va programar, en-
tre d’altres actes, la ballaruca de
Festa Major, música en directe
i activitats infantils. Durant els

mateixos dies també es va cele-
brar la Festa Major Alternativa
[foto].

Per la seva banda, el barri de
Salut va celebrar la diada entre el
6 i l’11 de setembre. La festa es va
posar en marxa amb la lectura del
pregó, que va anar a càrrec de Xa-
vier Lucas, excapità de C.E. Eu-
ropa i director de l’Escola C.E. Eu-
ropa. Al llarg dels cinc dies de fes-
ta es van celebrar una gran quan-
titat d’actes per a tots els públics.

Musical | Recta final per a l’estrena d’El Rellotger de Gràcia’
La nova adaptació de la novel·la de Joan Lafarga ‘El Rellotger de Gràcia. El Musical’ encara

la recta final per a la seva estrena. Des de fa uns dies ja es poden comprar les entrades per
l’espectacle a l’escola Sant Josep per un preu de 12 euros. Les dates de representació, que

tindrà lloc a l’Auditori-Sala Montseny, seran el 29 i 30 de setembre i l’1 d’octubre.
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El projecte ‘Passejant amb
mirada de dona’, en marxa

SOCIETAT4El projecte ‘Passe-
jant amb mirada de dona’, que
té com a objectiu l’observació de
l’espai públic des d’una pers-
pectiva de gènere, es posarà en
marxa avui amb la celebració de
la seva primera trobada al barri
del Camp d’en Grassot i Gràcia
Nova, que tindrà lloc a partir de
dos quarts de sis de la tarda al
centre cívic La Sedeta.

El projecte es basa en unes
passejades que han de servir per
diagnosticar i proposar inter-
vencions de millora en els barris
des d’una perspectiva de gène-
re. Es farà  en paral·lel als cinc
barris del districte. A banda de

la trobada d’avui del Camp d’en
Grassot i Gràcia Nova, la resta
del calendari de les primeres ac-
tuacions és el següent: dimarts
19 a la Vila i a la Salut, dimecres
20 al Coll i divendres 22 a Vall-
carca i els Penitents. 

L’activitat, que ha estat es-
collida en el marc del procés
participatiu Decidim Gràcia,
està dividida en tres moments
per poder assolir l’objectiu final:
la primera trobada és el mo-
ment d’introducció i preparació,
el segon serà la passejada pels
diferents barris i el moment fi-
nal serà el taller de tancament
de propostes.

MOBILITAT4La celebració del
Dia sense cotxes del pròxim 22
de setembre tornarà a tenir el
carrer Gran de Gràcia com un
dels punts de la ciutat que seran
protagonistes.

Així doncs, tal com ja va
passar l’any passat, el dia esco-
llit és un feiner. Aquest any cal
afegir que es tracta del primer
dia de les festes de la Mercè. A
Gran de Gràcia, que durant di-
versos caps de setmana de l’any
ja talla el trànsit als cotxes, es
prohibirà el trànsit entre les
onze del matí i les vuit del ves-

pre i tindrà circulació exclusiva
per a bus, veïns i bicicletes (en
el sentit habitual de la via). El
tram que es tallarà va de la Dia-
gonal a la plaça Lesseps. 

ACTIVITATS
Al llarg del dia el districte aco-
llirà diferents activitats, totes
elles amb la voluntat de cons-
cienciar a la ciutadania de la ne-
cessitat d’una mobilitat soste-
nible. Algunes d’aquestes són els
jocs diversos i la lectura a l’aire
lliure que es farà al carrer Bru-
niquer; les activitats lúdiques

per a infants amb pluridiscapa-
citat al carrer Cardener; activi-
tats esportives i de ciència ciu-
tadana al carrer Betlem, entre
Gran de Gràcia i Torrent de
l’Olla; el taller ‘Soroll vs Comu-
nicació’ a la plaça del Nord o, en-
tre d’altres, els escacs al carrer al
carrer Goya.

El Dia sense cotxes el va re-
cuperar l’actual govern munici-
pal el 2015 després que els go-
verns del PSC van decidir su-
primir-lo, mentre que CiU, en-
tre el 2011 i el 2015, també va
mantenir la supressió. 

Una imatge del Dia sense cotxes de l’any passat. Foto: Ajuntament

Gran de Gràcia tornarà a ser
protagonista del Dia sense cotxes

La trobada del Camp d’en Grassot i Gràcia nova és avui a La Sedeta. Foto: Arxiu
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MERCATS4La reforma del Mer-
cat de l’Abaceria afronta les seves
setmanes clau. Fa uns mesos es
va presentar un calendari pel
qual la carpa provisional –on els
paradistes s’hi estaran fins que es
renovi el mercat– estaria dispo-
nible el febrer, ja que els tràmits
per iniciar les obres d’aquesta han
de començar el mes que ve. 

Un cop retornada la norma-
litat després de l’agost, els co-
merciants del mercat estan a
l’espera d’una reunió amb l’A-
juntament per saber quan s’ini-
ciaran els tràmits per fer realitat
la carpa provisional. “Ells s’han
de posar en contacte amb no-
saltres”, explica a Línia Gràcia
Jeroni Magrans, membre de la
junta de paradistes de l’Abaceria.

Els paradistes estan tranquils
però a l’expectativa. Tanmateix,
avisa Magrans, si en uns dies el
consistori no es posa en contac-
te amb ells per explicar els se-
güents passos de la reforma, es

començaran “a moure”. “Volem
que hi hagi activitat”, afirma Ma-
grans, ja que, assegura, “si es co-
mença a moure el tema de la car-
pa provisional” servirà per espe-
ronar-los de cara a la reforma.
Amb tot, Magrans confia que es
compliran els terminis establerts
al projecte. 

Preguntats sobre l’estat del
procés, des de l’Institut Munici-

pal de Mercats han assegurat a
aquesta publicació que s’estan
seguint els terminis i que no hi ha
cap retard. En aquest sentit,
aquestes mateixes fonts expli-
quen que a l’octubre entrarà a
concurs la carpa i que les obres
arrencaran abans de finalitzar
l’any, per tal que al febrer o al
març estigui enllestida. Els para-
distes, però, seguiran amatents. 

Els paradistes urgeixen a reformar l’Abaceria pel seu “mal estat”. Foto: Arxiu

Els paradistes de l’Abaceria
urgeixen començar la reforma

» Estan a l’espera d’una reunió informativa amb l’Ajuntament
» Des de Mercats asseguren que s’estan seguint els tempos promesos

SOSTENIBILITAT4Els mercats
de productes ecològics i de pro-
ximitat aterren a Vallcarca. Ho fa-
ran aquest dissabte de la mà de
la primera edició del Fem Mercat,
un mercat agroecològic organit-
zat per l’Aula Ambiental Bosc Tu-
rull a la placeta del metro, de 10
del matí a dues del migdia. 

Amb la celebració del Fem
Mercat, es vol promoure una
agricultura local i de temporada,
“justa socialment i ambiental”,
destaquen des del Districte. A

més, fomentarà el consum res-
ponsable que eviti la despesa en
envasos, químics i combustibles
que comporten alguns productes.
Així mateix, s’aposta per poten-
ciar els valors comunitaris, di-
vulgar, participar i generar xar-
xes de suport veïnal, “d’apode-
rament ciutadà” que puguin pro-
vocar “canvis en valors i estils de
vida”, els quals “permetin avan-
çar cap a una ciutat més soste-
nible, justa i cohesionada. 

Per altra banda, el mercat

oferirà un taller de cuina silvestre,
de reparació de bicicletes i elec-
trodomèstics i un per decidir
quin model de comerç és el millor
per al barri. Per la seva banda, els
més petits de la casa gaudiran
d’un espai amb jocs de fusta i car-
tró, mentre que els grans po-
dran intercanviar receptes.

També hi col·laboren l’Es-
cola Montseny, Volta Arquitec-
tes, els grups de consum ecolò-
gic Valldures i Trementinaires i
l’Observatori de Vallcarca.

Formació | Torna el programa Obert al Futur
Els comerciants de Gràcia també han tornat a l’escola. I és que ja ha començat a rodar

una nova edició del programa formatiu Obert al Futur, adreçat als botiguers perquè
aprenguin i coneguin les últimes tendències del comerç de proximitat. Els tallers són
d’unes 3 hores de duració i es fan a la seu del Districte i a la biblioteca Jaume Fuster.

Fem Mercat a Vallcarca

Els mercats volen reeditar
l’èxit de visites del curs passat
FORMACIÓ4L’arrencada del
mes de setembre és sinònim de
tornada a la normalitat després
de l’estiu. Entre altres, els més
petits de la casa es preparen
per afrontar un nou curs escolar. 

En aquest sentit, els infants
també reprendran les visites als
mercats de la ciutat, en el marc
de la campanya Mengem sa,
mengem de mercat, impulsada
per l’Institut Municipal de Mer-
cats (IMMB) amb la col·labora-
ció de la Fundació FC Barcelona.

Aquesta iniciativa té la vo-
luntat de difondre i promoure els

hàbits saludables entre els alum-
nes i “transmetre el concepte del
mercat com a servei de proxi-
mitat, atenció, qualitat i salut” als
joves i les seves famílies. 

Els mercats esperen reeditar
l’èxit de visites del curs passat,
quan prop de 8.000 escolars de
124 escoles de la ciutat van visi-
tar-los, amb especial incidència
als districtes de l’Eixample, Sa-
rrià-Sant Gervasi, Horta-Gui-
nardó, Nou Barris i Sant Martí.

Aquesta xifra suposa un aug-
ment de participants del 20%
respecte de l’any anterior.  

8.000 escolars van visitar els mercats el curs passat. Foto: Ajuntament
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al tram de carrer més petit de Barcelona
La concentració més gran de comerç

Segueix-nos a la nostra pàgina web
www.graciabotiguers.comwww.facebook.com/GraciaBotiguers

Les nostres botigues

Regals personalitzats
A Travessera, 138, hi ha la
botiga perfecta per fer re-
gals personalitzat. Es tracta
de Name to name, un esta-
bliment regentat per Jordi
Vila i Francisco Hernández.

El concepte de la botiga
és fer regals adequats a cada
persona. Des de gorres, da-
vantals o ossos de peluix,
Name to name ofereix la

possibilitat de brodar el
nom de la persona a la qual
volem lliurar el present. 

Es tracta d’una botiga
molt adequada per a co-
miats de solter, regals per a
nadons o preparacions de
convencions d’empreses a
hotels. El seu web és
www.gravofir.com i el telè-
fon és el 931 199 351.

Per una sexualitat plena
Autoconeixement del mateix
cos a través de la sexualitat.
Aquesta és la proposta de la
botiga Vitae, que va obrir el
25 de juny al número 147 de
Travessera. La regenta la Iraia
i la seva pàgina web és 
vitaestore.com, tot i que
també està present a Face-
book i Instagram. La botiga
ven preservatius i altres jocs

perquè les parelles es cone-
guin més a fons, a més de fer
teràpies alternatives naturals.
En aquest sentit, també or-
ganitzen xerrades i tallers per
gaudir d’una vida sana i una
sexualitat plena. 

Està oberta de dilluns a
dissabte de 10 del matí a
dues del migdia i de cinc a
nou del vespre.



Esports
| 14

líniagràcia.cat 14 setembre 2017

agenda@comunicacio21.com

El Catalunya cau als quarts 
de la Copa contra l’Atlètic

WATERPOLO4El primer repte
de la temporada 2017-18 per al
CN Catalunya era majúscul i l’e-
quip no el va poder superar. El
Cata va perdre el partit de quarts
de final de la Copa Catalunya
contra el vigent campió de lliga
i un dels millors equips del con-
tinent, l’Atlètic Barceloneta.

En el primer derbi del curs,
que es va disputar dijous passat
a la piscina de Sant Sebastià, es

va decidir a favor dels de Ciutat
Vella per 6-22. El Catalunya va
resistir i va donar la cara gaire-
bé fins al descans. De fet, al final
del primer parcial el marcador
mostrava un 2-2, resultat que es
va convertir en un 3-7 minuts
després.

Els graciencs, però, no van
poder fer res per aturar els de la
Barceloneta a la segona meitat,
especialment al darrer parcial.

Compte enrere del Vedruna
per a l’inici de la lliga 

BÀSQUET4Divendres 30 de se-
tembre. Dos quarts de vuit del
vespre. Aquesta és la data que els
jugadors, el cos tècnic i l’afició del
Vedruna té marcada en vermell,
ja que serà el dia en el qual l’e-
quip debutarà al grup 2 de la
Copa Catalunya masculina.

Serà aleshores quan els ho-
mes de Sunyol Costa comença-
ran el seu camí en la màxima ca-
tegoria del bàsquet de casa nos-
tra rebent la visita de la UE

Sant Cugat al poliesportiu Josep
Maria de Sagarra. La primera vi-
sita del curs serà set dies després,
a la pista del CB Alpicat.

ELS LLUÏSOS DEBUTEN DISSABTE
Per la seva banda, els Lluïsos
començaran el seu primer in-
tent per tornar a la Copa Cata-
lunya demà passat. L’equip
blau es veurà les cares contra el
CB Navàs - Viscola a partir de
les vuit del vespre.

FUTBOL4Al Nou Sardenya hi ha
motius per somriure. I és que
després de l’estiu i amb l’inici de
la temporada, l’Europa ha con-
firmat les bones sensacions amb
les quals va cloure el curs passat
i ha començat la temporada amb
molt bon peu.

Aquesta és la conclusió que
s’obté si es compara el comença-
ment de la competició dels esca-
pulats de les dues darreres tem-
porades. El curs passat, amb Al-
bert Poch a la banqueta, l’equip
només va sumar un punt dels 12
primers (un empat a la Jonque-
ra i derrotes contra Peralada, Vi-
lafranca i Olot); en canvi, aques-
ta temporada, en canvi, els esca-
pulats van empatar els dos pri-
mers partits (a Cerdanyola i con-
tra el Terrassa), però van resoldre
satisfactòriament les jornades 3 i
4 del campionat (a Gavà i al Nou
Sardenya contra el Castelldefels).
L’únic ‘front’ que ja no continua
obert per al club és la Copa Cata-
lunya, ja que els d’Esteva van
perdre a la segona ronda.

Els pròxims reptes de l’equip

seran la visita a l’Hospi de diu-
menge i rebre el Reus B.

PARTIT CONTRA EL PRAT
En el moment del tancament
d’aquesta edició de Línia Gràcia,
l’Europa estava jugant el primer
partit intersetmanal del curs con-
tra el Prat. Al portal web del dia-
ri es pot llegir la crònica.

EL FEMENÍ SUMA TRES DE SIS
Per la seva banda, el sènior femení
també ha començat el curs i, des-

prés de dues jornades, l’equip ha
sumat tres punts de sis després de
guanyar en la primera jornada a
casa contra el  Pardinyes (3-1) i
perdre contra un altre dels llei-
datans de la lliga, l’AEM (0-1). 

Aquest cap de setmana la lli-
ga s’atura perquè es disputen
partits de seleccions, de manera
que l’equip de Cristian Aleza gau-
dirà d’uns dies de descans abans
de tornar a la feina. El pròxim par-
tit de les escapulades serà a casa
durant la Diada de la Mercè.

Un moment del partit contra el Castelldefels. Foto: Àngel Garreta / CEE

Inici esperançador: l’Europa
arrenca el curs amb bon peu

Atletisme | Continuen obertes les inscripcions per al Correbarri
15 d’octubre. Des de fa setmanes, els atletes barcelonins tenen marcada en vermell aquesta
data en el seu calendari, ja que és quan es disputarà l’edició d’enguany del Correbarri. Les

inscripcions ja estan obertes de fa setmanes i el termini per apuntar-se a la cursa romandrà
obert fins al dia 10 del mes que ve. El recorregut serà de 10 quilòmetres per Ciutat Vella.

DEMÀ 15 DE SETEMBRE
21:00 Una vetllada molt especial. Demà al

vespre se celebrarà l’especial de 25 anys del
centre cívic amb un impro-show teatral. / Cen-
tre Cívic El Coll - La Bruguera.

DIMARTS 19 DE SETEMBRE
16:30 Els professionals del Centre Cívic El Coll

s’encarregaran d’un taller monogràfic ano-
menat Com convertir-nos en cooperativa?. /
Centre Cívic El Coll - La Bruguera.

DIMECRES 20 DE SETEMBRE
17:00 A partir del dimecres de la setmana que

ve arrencarà el taller Grup de creixement
personal per a dones. / Centre d'Atenció Pri-
mària Vila de Gràcia - Cibeles.

DEMÀ 15 DE SETEMBRE
19:00 En el marc del 25è aniversari del centre

cívic, s’ha organitzat una mostra de retrats del
Grup Artístic ZÔ3 amb les persones més re-
llevants que han passat per l’equipament. /
Centre Cívic El Coll - La Bruguera.

FINS AL 19 DE SETEMBRE
Matí-Tarda Continua Cançons de pandero, que

va començar el dimarts de la setmana passada
i que s’allargarà fins al dimarts que ve. / Cen-
tre de Cultura Popular La Violeta de Gràcia.

DISSABTE 16 DE SETEMBRE
Matí El casal infantil El Coll ha preparat una mi-

nifesta perquè els més menuts s’ho passin d’a-
llò més bé acompanyats per la seva família.
/ Centre Cívic El Coll - La Bruguera.

16 I 23 DE SETEMBRE
18:00 Magia kids és un espectacle familiar

que aconsegurià atrapar petits i grans. Les en-
trades es poden adquirir entre 9 i 15 euros.
/ Teatreneu Multisales.

DISSABTE 16 DE SETEMBRE
09:30 Arriba una de les cites esportives de re-

ferència al districte, la tercera edició del
trofeu de gimnàstica rítmica Gaudí. / Pave-
lló de l’escola Virolai.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La companyia La Trepa arrenca la pro-
gramació del setembre amb una adap-
tació del popular conte El llibre de la
selva. L’entrada general és de 10,8 eu-
ros. / Jove Teatre Regina.

La companyia La Trepa presenta
la seva versió d’El llibre de la selva
Diumenge 17 de setembre a les 17:30

En el marc del primer Fem Mercat, s’ha
preparat un taller anomenat Aprèn a
arreglar la teva bicicleta. La participació
és gratuïta, no cal reserva. / Placeta del
metro de Vallcarca.

Una sessió per aprendre
a arreglar la teva bicicleta

Dissabte 16 de setembre a les 11:00

L’Europa celebrarà la Mercè
rebent la visita del Reus B

Diumenge 24 de setembre a les 12:00

Els dos pròxims diumenges es farà, a
plaça de la Vila, dos concerts de jazz en
el marc de l’homenatge a Tete Mon-
toliu. / Plaça de la Vila.

Continua el Festival l’Hora del 
Jazz - Memorial Tete Montoliu
Diumenge 17 i 24 de setembre a les 12:00

Partit de futbol corresponent a la se-
tena jornada del grup cinquè de la Ter-
cera divisió entre el CE Europa i el CF
Reus Deportiu B. / Nou Sardenya.

AGENDA    UINZENALQ
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